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FlashFlash

grand Prix dla kgw Przywidz
REAKTYWACJA POWIATOWEGO TURNIEJU

po kilkuletniej przerwie do kalendarza imprez wrócił powiatowy turniej kół Gospodyń wiejskich. Jego 9. 
edycja odbyła się w przywidzu. tytuł Grand prix przypadł gospodyniom, a więc kGw przywidz, które repre-
zentowały nasz powiat na zawodach wojewódzkich, które w miniony weekend odbyły się w Żukowie.
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OTRZYMALI DOTACJĘ

kościół będzie remontowany 
Okres przedwyborczy dla na-
szych samorządów to praw-
dziwe żniwa. Pieniądze – 
z różnych źródeł – płyną sze-
rokim strumieniem. W sierp-
niu informowaliśmy o dotacji 
rządowej na remonty dwóch 
kościołów w Przywidzu. 
 – Pod koniec września do-
tarła do nas kolejna dobra 
wiadomość. Wniosek, po-
dobnie jak dla parafii Przy-
widz, złożony przez Urząd 
Gminy (bo to JST składały te 
wnioski a nie parafie) do kon-
kursu w ramach  Rządowego 

Programu Odbudowy Za-
bytków otrzymał akcepta-
cję na rewitalizację obiek-
tu sakralnego w  Jodłownie. 
Przedsięwzięcie otrzymało 
dotację w  wysokości blisko 
400 tysięcy złotych. Złożyli-
śmy kolejny wniosek do tego 
samego programu dla Parafii 
Jodłowno z  nadzieją na jego 
pozytywne rozpatrzenie. – 
mówi „Panoramie” Marek 
Zimakowski, wójt gminy 
Przywidz.
W  ramach rewitalizacji bu-
dowlańcy zajmą się pracą na 

dachu. Wykonane ma być 
nowe pokrycie wraz z  więź-
bami i  sufit, który będzie 
jeszcze ocieplony. Przy okazji 
wymienione zostaną drzwi, 
a  część budynku będzie do-
cieplona. Zmodernizowana 
zostanie również instala-
cja centralnego ogrzewania 
oraz wykonany remont in-
stalacji wodno-kanalizacyj-
nej. Wszystkie roboty mają 
być ukończone we wrześniu 
przyszłego roku.

(GR)
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PROBLEMÓW NIE MOŻNA ROZWIĄZYWAĆ ZZA BIURKA

małgorzata chmiel to jedna z nielicznych posłanek z pomorza, która o mieszkańcach regionu pamięta bez względu na kam-
panię wyborczą. regularnie odwiedza mieszkańców poszczególnych dzielnic Gdańska, ale i wsie leżące na pomorzu.

rozmowy z mieszkańcami pokazują 
rzeczywisty obraz Pomorza i ich mieszkańców 

 – Dlaczego Małgorzata 
Chmiel tak chętnie odwiedza 
różne miejscowości Pomorza 
i robi to nie tylko tuż przed 
kampanią wyborczą?
 – Spotykam się z  mieszkańca-
mi całego okręgu wyborczego. 
Od 8 lat jestem posłem i chcę jak 
najlepiej wykorzystać moją funk-
cję, aby pomóc mieszkańcom. 
W  różnych sprawach zgłaszają 
się do mnie zarówno mieszkań-
cy, jak i  samorządowcy. Każdą 
staram się zająć rzetelnie i  po-
móc – najlepiej jak tylko potra-
fię. Nie da się tego zrobić z biu-
ra, a  tym bardziej z  Warszawy, 
dlatego jeżdżę i  spotykam się 
z mieszkańcami w ich miastach 
i wsiach.

 – Jakimi więc sprawami zaj-
mowała się Pani ostatnio? 
 – Było ich bardzo dużo, ale 
każdy problem trzeba rozpatry-
wać indywidualnie.  Najbardziej 
zapadła mi w  pamięć sprawa 
dofinansowań dla osób niepeł-
nosprawnych, chcących założyć 

działalność gospodarczą. Jeszcze 
do niedawna osoba zdrowa mo-
gła otrzymać dofinansowanie na 
założenie działalności, ale w mo-
mencie, kiedy stawała się niepeł-
nosprawna, to takiej możliwości 
już nie miała. Przepis ten udało 
się zmienić. Trochę to trwało 
i wymagało wielu pism, rozmów 
oraz spotkań w  ministerstwie. 
Rząd wydał nową interpretację 
przepisów, dzięki czemu roz-
wiązaliśmy problem wielu osób. 
Uważam, że siłą Państwa jest 
to, w  jaki sposób pomaga naj-
słabszym – niepełnosprawnym, 
dzieciom, seniorom.

 – No właśnie, Pani poseł nie 
zapomina o seniorach, których 
zaprasza Pani do Sejmu albo 
bierze udział w im dedykowa-
nych imprezach.
 – Tak, społeczeństwo Polski 
– jak każde w Europie – starze-
je się. Ludzi po 60 roku życia 
przybywa. Dzisiaj seniorzy nie 
są tacy sami jak ich równolatko-
wie kilkanaście lat temu. Dziś 

są to ludzie aktywni, chcący 
nauczyć się nowych rzeczy, do-
wiedzieć się czegoś o  świecie, 
zwiedzać, spotykać się, rozwijać 
swoje pasje. Z  wielką przyjem-
nością patrzę na Uniwersytety 
Trzeciego Wieku, które z  roku 
na rok cieszą się coraz większym 
zainteresowaniem. 
Państwo, wiedząc, że ludzi 
w  wieku emerytalnym przyby-
wa, musi znaleźć sposób na roz-
wiązanie ich problemów. Dzisiaj 
nie jest tak jak było kiedyś, kiedy 
emerytura oznaczała koniec roz-
wijania swoich pasji, ponieważ 
wystarczała jedynie na opłaty, le-
karstwa i jedzenie. Te czasy mi-
nęły. Musimy rozwijać usługi dla 
seniorów i  jak najwięcej czerpać 
z ich wiedzy oraz doświadczenia. 

– Może nam powiedzieć coś 
o projektach, w które była Pani 
zaangażowana?
 – Angażowałam się w  wie-
le projektów. Szczególnie in-
frastrukturalnych, gdyż – jako 
architekt i  samorządowiec 

z kilkunastoletnim doświadcze-
niem – na takich znam się najle-
piej. Staram się „mieć oko” na in-
westycje realizowane w każdym 
pomorskim powiecie.  W Gdań-
sku zabiegałam o jak najszybsze 
rozpoczęcie budowy Obwod-
nicy Metropolii Trójmiejskiej. 
Udało się, ale to oczywiście nie 
tylko moja zasługa. Zabiegałam 
o  budowę obwodnic: Malbor-
ka, Kwidzyna, Gardei, Sztumu 
i Starogardu Gdańskiego. Z ko-
lei w Tczewie moim priorytetem 
jest odbudowa mostu.
Myślę nie tylko o  inwestycjach. 
Zabiegam o utworzenie Metro-
polii Trójmiasta. Jestem autorką 
projektu ustawy metropolital-
nej, ale od jakiegoś czasu leży 
ona w „zamrażarce” u marszałek 
Witek. Wierzę, że po wyborach 
wrócimy z tą ustawą i utworzy-
my Metropolię Trójmiasta, bo 
to dodatkowe narzędzia i  pie-
niądze dla pomorskich samorzą-
dów na komunikację, turystykę, 
ekologię.

 – Co dają Pani spotkania 
z lokalnym środowiskiem? 
 – Od zawsze spotkania z miesz-
kańcami traktuję jako najważ-
niejszą część pracy posła, a wcze-
śniej radnej. Im się to należy. 
Nie można wychodzić do ludzi 
z ulotkami na dwa, trzy tygodnie 
przed wyborami. Rozmawiam 
z  mieszkańcami codziennie – 
telefonicznie, w  biurze czy na 
spotkaniach w  różnych dzielni-
cach Gdańska czy w gminach na 
Pomorzu.
Ostatnio uczestniczyłam cho-
ciażby w  otwarciu skweru przy 
ul. Mściwoja II na Przymorzu 
Małym. W ten sposób chciałam 
podkreślić wagę takich lokal-
nych inicjatyw, które zmieniają 
nasze najbliższe otoczenie. 
Co roku jestem na wielu festy-
nach w różnych dzielnicach czy 
na dożynkach gminnych i  po-
wiatowych. Rozmowy z  miesz-
kańcami w miejscu ich zamiesz-
kania dają prawdziwy obraz pro-
blemów, z jakimi się borykają.

 – Jakiej rady udzieliłaby Pani 
posłom, którzy niebawem 
pierwszy raz zetkną się z pra-
cą w sejmie?
 – Aby od samego początku reali-
zowali swój program wyborczy. 
Sama tak robię i mam nadzieję, 
że mieszkańcy to doceniają. 

 – Na koniec proszę podać 
jeden sukces i jedną porażkę 
minionej kadencji.
 – Sukcesem jest niewątpliwie 
rozpoczęcie budowy Obwod-
nicy Metropolitalnej Trójmia-
sta, a porażką – brak odbudowy 
mostu w Tczewie i przeciągające 
się w  nieskończoność budowy 
obwodnic Sztumu, Starogardu 
Gdańskiego, Malborka, Kwi-
dzyna i Gardei. Mam jednak na-
dzieję, że i one w końcu zakoń-
czą się pomyślnie. 

 – Dziękuję za rozmowę.

Rozmawiał: Krzysztof Lubański

Kandydatka 
do Sejmu RP
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WYBRALIŚMY NAJCIEKAWSZE PROJEKTY

za nami kolejne głosowanie w ramach budżetu obywatelskiego pruszcza Gdańskiego. przez niespełna dwa tygodnie mieszkańcy miasta 
mogli głosować na projekty, które zostały pozytywnie zweryfikowane. cztery z największą liczbą punktów będą realizowane w 2024 roku. 
warto jednak powiedzieć, że w tym roku w głosowaniu wzięło udział 2323 pruszczan, a więc o 552 więcej niż w roku ubiegłym.

znakomita frekwencja w głosowaniu nad Budżetem obywatelskim 

  otwarcie urn z głosani złożonymi w formie tradycyjnej

NOWY TEREN REKREACYJNY JUŻ GOTOWY

Hucznie świętowaliśmy zakończenie lata
Mimo że rok szkolny w  peł-
ni, to najmłodsi mieszkańcy 
Pruszcza Gdańskiego mogli 
cieszyć się okruchami lata. 
Z myślą o najmłodszych Cen-
trum Kultury i  Sportu zorga-
nizowało festyn, podczas któ-
rego oficjalnie pożegnano lato.
Wybór miejsca imprezy też nie 
był przypadkowy, ponieważ 
zabawa została zorganizowana 
na terenie nowego komplek-
su rekreacyjnego, który został 
właśnie oddany do użytku 
w sąsiedztwie ulic Olszewskie-
go oraz Obrońców Pokoju. Na 
dzieciaki czekali szczudlarze 
i  słodkie niespodzianki. Nie 
brakowało animacji, dobrej 
muzyki i przedniej zabawy.
Przypomnijmy tylko, że budo-
wa nowego terenu rekreacyjne-
go kosztowała ok. 4 mln zł. 

(GR)

Przypomnijmy, że do Budżetu 
Obywatelskiego na rok 2024 
zgłoszono 33 projekty, wśród 
których 6 nie zyskało akcepta-
cji komisji weryfikacyjnej. Pod 
głosowanie poddano zatem 
27 zadań. Głosować można 
było online i  w  formie trady-
cyjnej, pisemnej. Podobnie jak 
w roku ubiegłym zdecydowana 

większość osób wybrała możli-
wość elektroniczną. 
 – W specjalnej urnie, do której 
można było wrzucać swoje gło-
sy, znalazły się tylko 23 formu-
larze, z czego zaledwie 14 było 
prawidłowo wypełnionych. 
W  tegorocznej edycji konsul-
tacji społecznych dotyczących 
Budżetu Obywatelskiego 2314 

pruszczan oddało ważny głos, 
osoby te przyznały łącznie 31 
627 punktów – informuje Ja-
nina Wilkos-Gad, kierownik 
Referatu Współpracy i  Pro-
mocji Urzędu Miasta Pruszcz 
Gdański.
W  tym miejscu trzeba dodać, 
że w roku ubiegłym głosowało 
1771 osób, wśród których za-
ledwie 11 wybrało metodę tra-
dycyjną, a więc papierową. Po-
zostali swój głos oddali przez 
internet. 

W przyszłym roku realizowane 
będą projekty:
 – poszerzenie miejsca otwartej 
strefy aktywności. Linarium 
(2442 pkt),
 – elektroniczny rozkład jazdy 
autobusów ZTM (2150 pkt),
 – tor przeszkód + bezobsługo-
wy park linowy (2115 pkt),
 – bezpiecznie z Lwem Prusz-
kiem (1999 pkt).

 – Korzystając z okazji, dziękuję 

wszystkim za poświęcony czas 
na przygotowanie projektów 
oraz za udział w  głosowaniu 
– mówi Janusz Wróbel, bur-
mistrz Pruszcza Gdańskiego. – 
Cieszy nas również frekwencja. 
Mam nadzieję, że mieszkańcy 
miasta będą równie aktywni 
podczas niedzielnych wybo-
rów. Trudno powiedzieć co 
spowodowało, że pruszczanie 
tak chętnie wzięli udział w gło-
sowaniu nad projektami Bu-
dżetu Obywatelskiego. Powo-
dów mogło być kilka. Jednym 
z  nich mogły być interesujące 
projekty, które były ciekawsze 
niż w  latach wcześniejszych. 
Być może do mieszkańców do-
tarła nasza promocyjna kam-
pania. Mam jednak nadzieję, 
że poprawiła się świadomość 
pruszczan, którzy zaczęli wie-
rzyć, że mają realny wpływ na 
realizację niektórych inwestycji 
w swoim mieście. 
Przypomnijmy jeszcze na ko-
niec, że w  roku ubiegłym 

mieszkańcy ogółem zgłosili 
31 projektów, ale po sporzą-
dzeniu karty analizy zadania 
przez referaty pruszczańskiego 
magistratu, Zespół ds. Budże-
tu Obywatelskiego zaopinio-
wał 20 wniosków pozytyw-
nie, z  których, po głosowaniu 
mieszkańców, do realizacji 
skierowano 4 i  każdy z  nich 
opiewał na kwotę ok. 150 tys. 
zł. W ramach BO wybudowano 

otwartą strefę aktywności przy 
Szkole Podstawowej nr 4 i wy-
konano nasadzenie drzew 
w  różnych miejscach miasta. 
W  tym roku powstanie jesz-
cze park doświadczalny na 
terenie Faktorii i  ogród desz-
czowy przy Centrum Kultury 
i Sportu. 

(lubek)
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50 lecie  

Gminy Pruszcz Gdański

życie gminy trąBki wielkie/reklama

NIEBAWEM RUSZY ROZBUODOWA SZKOŁY W KŁODAWIE

Świadkami wielkiego wydarzenia byliśmy wczoraj w czerniewie, gdzie przy miejscowej szkole podstawowej uroczyście otwar-
to wybudowaną salę gimnastyczną. inwestycja, realizowana przez gminę trąbki wielkie, kosztowała 6,5 mln zł. była to ostat-
nia szkoła na terenie gminy, która nie posiadała sali sportowej z prawdziwego zdarzenia. 7 kwietnia 2022 podpisano umowę 
z wykonawcą.

czerniewo również ma salę gimnastyczną 

 – Minęło kilkanaście miesię-
cy i  dziś możemy się cieszyć 
z pięknego obiektu. Radość jest 
tym większa, ponieważ szko-
ła w  Czerniewie była ostatnią 
z  naszych 5 szkół, która nie 
posiadała własnej sali gimna-
stycznej. Dzisiaj oddajemy do 
użytku nową salę gimnastycz-
ną wraz z  salą wielofunkcyjną. 
Obiekt będzie pełnił funkcję 
sportowo-dydaktyczną i  kultu-
ralno-rekreacyjną. Jestem prze-
konany, że przez kolejne dekady 
będzie dobrze służył uczniom 
i lokalnej społeczności Czernie-
wa oraz okolic. Dodam, że to 
nie jedyna inwestycja w oświatę 

na terenie Gminy Trąbki Wiel-
kie. Obecnie jesteśmy na etapie 
prac projektowych związanych 
z  rozbudową szkoły podstawo-
wej w  Kłodawie – mówi „Pa-
noramie” Błażej Konkol, wójt 
gminy Trąbki Wielkie.
Gmina Trąbki Wielkie na bu-
dowę sali w  Czerniwie pozy-
skała dofinansowanie z  Rzą-
dowego Funduszu Polski Ład: 
Program Inwestycji Strategicz-
nych w wysokości 4, 9 zł. Z tego 
samego programu zyskano pie-
niądze w  wysokości 10,2 mln 
zł na rozbudowę podstawówki 
w Kłodawie. 
Warto dodać, że oprócz sali 

gimnastycznej o wymiarach 12 
x 24m powstała również sala 
wielofunkcyjna z  holem wej-
ściowym, pomieszczenia sa-
nitarne, aneks kuchenny, gar-
deroba, sala lekcyjna, szatnie, 
pomieszczenia techniczne, go-
spodarcze, magazynowe i  łącz-
nik z  istniejącym budynkiem 
szkoły. Powierzchnia użytkowa 
obiektu wynosi 851 m2. Za-
gospodarowany został również 
teren w pobliżu szkoły, powsta-
ła droga wewnętrzna, parking 
i chodnik.

(MC)

Głosujesz= Decydujesz

Marian Cichon 
Starosta Gdański

15 Października 
spotkajmy się na wyborach

zachęcam
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JERZY BOROWCZAK RATOWAŁ PRZED ZAGŁADĄ

Jerzy borowczak już wiele lat temu dał się poznać jako osoba, która broni interesów polskiej spółdzielczości. nic zatem dziw-
nego, że poparcia w najbliższych wyborach parlamentarnych udzielił mu związek rewizyjny spółdzielni mieszkaniowych rp, 
dziękując przy okazji posłowi za dotychczasową obronę członków spółdzielni mieszkaniowych.

spółdzielnie są najlepszą formą zabezpieczenia 
Polakom mieszkań

– Spółdzielczość mieszka-
niowa to trudny temat. Wielu 
polityków podejmowało 
różne kroki, by spółdziel-
nie zostały zlikwidowane. 
Można powiedzieć, że Pan 
podąża pod prąd i broni spół-
dzielczości. Dlaczego?
– Do takiego działania po-
pchnęło mnie życie, ponieważ 
sam mieszkałem swego czasu 
w  mieszkaniu zarządzanym 
przez spółdzielnię mieszka-
niową. Doskonale pamiętam, 
jak sprawnie ona działała. Tego 
samego nie mogę powiedzieć 
z kolei o wspólnotach mieszka-
niowych, bo i z nimi miałem do 
czynienia, a wtedy trudno było 
dojść do porozumienia. Zga-
dzam się ze słowami Donalda 
Tuska, który powiedział, że 
spółdzielczość to najlepsza for-
ma współwłasności i  najlepsza 
forma zabezpieczenia Polaków 
w mieszkania. Dlatego chętnie 
współpracuję ze stowarzysze-
niami spółdzielców, jak i samy-
mi spółdzielniami mieszkanio-
wymi oraz ich władzami. Za-
brzmi to może nieskromnie, ale 
to właśnie dzięki mojemu gło-
śnemu sprzeciwowi zaprzesta-
no prac nad ustawą dotyczącą 
spółdzielni mieszkaniowych. 
Zakładała ona szybkie odwoła-
nie rad nadzorczych i zarządów 

oraz zakaz ponownego kandy-
dowania osobom, które w nich 
zasiadały. Przekonałem poli-
tyków z  lewej i  prawej strony, 
dzięki czemu projekt ustawy 
został odrzucony, a  to uchro-
niło spółdzielnie mieszkaniowe 
przed zagładą. 

 – Ale regularnie zmieniają 
się przepisy prawa, które 
nakładają na spółdzielnie 
mieszkaniowe dodatkowe 
obowiązki.
– W ten sposób utrudniają też 
pracę spółdzielni, która musi 
zatrudnić dodatkowych pra-
cowników, aby sprostać nowym 
wymogom. Nie pierwszy raz 

rzuca się kłody pod spółdziel-
cze nogi.

– Przymierzano się również 
do likwidacji Rodzinnych 
Ogrodów Działkowych…
– Zgadza się. Deweloperzy za-
cierali już ręce, bo wierzyli, że 
na rynku pojawią się atrakcyjne 
tereny pod inwestycje mieszka-
niowe. Na ten temat również 
podniosłem głośny sprzeciw 
i parce nad ustawą o ogródkach 
działkowych zostały przerwa-
ne. Owszem, były likwido-
wane ogródki działkowe – jak 
chociażby w  Gdańsku, gdzie 
budowano stadion, ale w  tym 
przypadku część otrzymała 

odszkodowania, a  pozostali 
dalej prowadzą swoje działki 
na Krakowcu. 

– Gruntów przeznaczonych 
pod inwestycje mieszka-
niowe jest dużo, ale nie 
korzystają z nich spółdziel-
nie mieszkaniowe. Młodych 
ludzi nie stać teraz na kupno 
własnego mieszkania.
– Powiem więcej. Młodych lu-
dzi nie stać na wynajem i wra-
cają do swoich rodziców. Oso-
by, które miały pewne pomysły 
na życie, otrzymały potężny 
cios, a ich zapał został zduszo-
ny. Jeszcze kiedy byłem miej-
skim radnym forsowałem pro-
jekt „ziemia za mieszkanie”. 
Udało się zrealizować tylko 
jeden taki projekt. Deweloper, 
w zamian za otrzymaną dział-
kę, przekazał do dyspozycji 
miasta 120 mieszkań dla naj-
bardziej potrzebujących gdań-
szczan. Z takiego projektu po-
winny korzystać spółdzielnie 
mieszkaniowe, bo one budują 
non profit, czyli tylko po kosz-
tach. Teraz jest tak, że mia-
sto za horrendalne pieniądze 
sprzedaje grunty dewelopero-
wi, a ten potem musi podnieść 
cenę mieszkań, bo przecież on 
też musi na tym zarobić. Uwa-
żam, że spółdzielnie powinny 

otrzymywać działki i  na nich 
budować mieszkania na sprze-
daż albo na wynajem. 

– Rząd wprowadzał przecież 
programy, które miały w pe-
wien sposób zabezpieczyć 
mieszkaniową przyszłość 
młodych ludzi.
– Owszem, program został 
wprowadzony, ale nieudolność 
ministrów – w tym Kazimierza 
Smolińskiego spowodowały, 
że projekt okazał się niewy-
pałem, a  poseł Smoliński zo-
stał pozbawiony resortu. Jak 
złe są mieszkaniowe programy 
rządowe, wiedzą mieszkańcy 
sąsiedniej Gdyni, którzy czu-
ją się oszukani. Uczestnikom 
programu „Mieszkanie plus” 
obiecano złote góry, a  dosko-
nale wiem, jak to się wszystko 
skończyło. Trudno też ocenić 
działalność Społecznej Inicja-
tywy Mieszkaniowej, która 
pracuje rzekomo również na te-
renie Pomorza.
 
– Jak zatem rozwiązać pro-
blem mieszkań dla młodych 
i dla mieszkańców małych 
miasteczek i wsi?
– W dzisiejszej Polsce najwięk-
szymi obszarnikami ziemski-
mi są Skarb Państwa i kościół. 
Warto więc porozmawiać 

z  kościołem i  zachęcić go do 
współpracy. Należałoby stwo-
rzyć program, dzięki któremu 
można byłoby w  przestępnej 
cenie odkupić od kościoła zie-
mie, na których budowane by-
łyby mieszkania dla osób po-
trzebujących. Z  kolei – moim 
zdaniem – Skarb Państwa po-
winien przekazywać spółdziel-
niom mieszkaniowym grunty 
pod budowę mieszkań, bo one 
robią to najtaniej, a  do tego 
wiedzą, jak to się robi.

– To nie jedyny pomysł, 
który forsował poseł Jerzy 
Borowczak.
– Chcieliśmy realizować po-
mysł „uwolnić ludzi z 4 piętra”. 
Taki projekt przygotowaliśmy 
z  Marianem Banackim, który 
szefował wtedy Stowarzysze-
niu Zarządców Nieruchomości 
Spółdzielni Mieszkaniowych 
w  Gdańsku. Pomysł zakładał 
montaż wind, aby ułatwić ży-
cie seniorom, mieszkającym 
na ostatnich piętrach. Myślę, 
że projekt jest godny uwagi, 
dopracowania i  wprowadzenia 
w życie.
  
 – Dziękuję za rozmowę.

Rozmawiał: Grzegorz Rudnicki
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ROWEROWA AUTOSTRADA

z gdyni przez gdańsk do cedrów wielkich
Gmina Cedry Wielkie jako 
jedna z  pierwszych w  kra-
ju skończyła budować (na 
swoim terenie) Wiślaną Tra-
sę Rowerową. Teraz można 
przejechać rowerem z Gdyni, 
przez Sopot i  Gdańsk aż na 
Żuławy Gdańskie. 
Idea budowy Wiślanej Trasy 
Rowerowej zakłada stworze-
nie dla cyklistów autostrady 
wiodącej z  północy na połu-
dnie Polski – wzdłuż królo-
wej polskich rzek, Wisły.
Gmina Cedry Wielkie jako 
jedna z  pierwszych w  kraju 
zakończyła budowę na swoim 

terenie. W ciągu kilku lat wy-
budowano ok. 12 km trasy.
 – Nasz odcinek wiślanej au-
tostrady zaczyna się w  Błot-
niku, a  kończy na granicy 
z  gminą Suchy Dąb. Całe 
przedsięwzięcie koszto-
wało 11,8 miliona złotych, 
a znaczną część – bo 6,1 mi-
liona złotych – pozyskaliśmy 
z  funduszy unijnych, a  po-
zostałe środki, tj. 5,7 mln zł 
pochodziły z budżetu Gminy 
Cedry Wielkie – wylicza wójt 
gminy Cedry Wielkie Janusz 
Goliński.
Przypomnijmy, że swoją 

część trasy wykonało już mia-
sto Gdańsk, więc bez proble-
mu można dotrzeć rowerem 
aż pod sam pomnik Neptuna. 
Nieco inaczej wygląda sprawa 
ze ścieżką na południe. Gmi-
na Suchy Dąb jest w  trakcie 
realizacji inwestycji i dopiero 
po jej zakończeniu będziemy 
mogli podążyć rowerem na 
Kociewie.
 – Mamy zbudowany kręgo-
słup sieci. Teraz, oczywiście 
w  miarę posiadanych środ-
ków finansowych, będzie-
my realizować kolejne od-
cinki ścieżek rowerowych, 

które łączyć będą poszcze-
gólne miejscowości z główną 
magistralą – dodaje Janusz 
Goliński. – Budowa Wi-
ślanej Trasy Rowerowej na 
pewno przyczyni się do roz-
woju turystyki na Żuławach 
Gdańskich. Musimy jeszcze 
podjąć kolejne działania, aby 
oferta turystyczna była jesz-
cze atrakcyjniejsza, bo tylko 
wtedy możemy osiągnąć peł-
ny sukces.

(KL)

JEST SZANSA NA PIENIĄDZE

w trzcinisku powstanie centrum
W  Nowym Dworze Gdań-
skim marszałek Wojewódz-
twa Pomorskiego Mieczy-
sław Struk i  wicemarszałek 
Józef Sarnowski podpisali 
Zintegrowane Porozumie-
nie Terytorialne dla Obszaru 
Funkcjonalnego Żuławy. Pod 
dokumentem podpisali się 
włodarze żuławskich gmin 
– w  tym wójt gminy Cedry 
Wielkie Janusz Goliński.
 – Unijne pieniądze nie są dla 
nas zabezpieczone. Będziemy 
musieli o nie zabiegać tak jak 
dotychczas, ale przedsięwzię-
cia, w które zaangażowanych 
jest kilka samorządów, mają 
większą szansę powodzenia. 
Zintegrowane porozumienie 
terytorialne może znacząco 
to zmienić i  szeroko otwie-
ra przed nami kolejne drzwi 
do następnym źródeł, z  któ-
rych będziemy mogli pozy-
skiwać pieniądze na ważne 
dla Żuław i  gminy Cedry 

Wielkie inwestycje. To do-
skonała wiadomość również 
dla mieszkańców naszej gmi-
ny, bo przecież projekty reali-
zowane będą także u nas. Jed-
nym z nich będzie utworzenie 
Centrum Historyczno-Kul-
turalne w Trzcinisku – mówi 
nam wójt Goliński.
Dzięki porozumieniu strate-
giczne projekty będą mogły 
liczyć na preferencje w  kon-
kursach o  dofinansowanie ze 
środków unijnych w  ramach 
FEP 2021–2027.
 – W przypadku Żuław w ra-
mach ZPT znalazło się sześć 
pakietów przedsięwzięć. 
Łączny ich koszt to blisko 33 
miliony złotych, a wartość ich 
potencjalnego dofinansowa-
nia ze środków unijnych to 
około 28 milionów złotych – 
wylicza Mieczysław Struk.

(GR)
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MIEJSCA WYSTARCZY DLA WSZYSTKICH

w historii gminy cedry wielkie zapisaliśmy niedawno kolejne ważne wydarzenia. z udziałem  przyjaciół żuławskiej gminy 
byliśmy świadkami uroczystego otwarcia zmodernizowanej części przedszkola w trutnowach. wśród licznych gości, którzy 
wzięli udział w uroczystościach, nie zabrakło posłanki małgorzaty chmiel i mariana cichona, starosty gdańskiego.

więcej miejsc w przedszkolu 

Dzięki inwestycji stworzono 
kolejnych 25 miejsc dla przed-
szkolaków.  Inwestycja w Trut-
nowach nie należała do ła-
twych, bo jak mówi nam Janusz 
Goliński – wójt gminy Cedry 
Wielkie – obiekt wpisany jest 
do ewidencji zabytków i  część 
pracy wymagała akceptacji 
konserwatora zabytków.
 – W  ramach projektu, na re-
alizację którego otrzymaliśmy 
pieniądze unijne, wykonano 
adaptację i  modernizację bu-
dynku na potrzeby nowej grupy 
przedszkolnej. Nowe pomiesz-
czenia zostały oczywiście od-
powiednio wyposażone i  za-
kupiono pomoce dydaktyczne. 
Przy okazji zmodernizowali-
śmy i doposażyliśmy plac zabaw 
– informuje Janusz Goliński.
Dodajmy, że całkowita war-
tość projektu opiewa na 2,3 
mln zł, a  1,9 mln zł to unijne 
dofinansowanie.
Przypomnijmy przy okazji, że 
duże, nowoczesne przedszko-
le budowane jest w  Cedrach 

Wielkich. Po zakończeniu 
inwestycji prawdopodobnie 
wszystkie dzieci znajdą miej-
sca w  placówkach przedszkol-
nych na terenie gminy Cedry 
Wielkie.
 – Nie obserwujemy zbyt zna-
czącego wzrostu liczebności 
mieszkańców naszej gminy, 
ale ich liczba systematycznie 
rośnie. Byłaby ona oczywiście 

wyższa, gdyby nowi mieszkań-
cy chcieli się meldować. Nie 
patrzymy jednak na to i  stwa-
rzamy odpowiednie warunki 
do tego, by osiedlały się u  nas 
młode rodziny. Dlatego myśli-
my również o budowie żłobka, 
a  przynajmniej punktu żłob-
kowego. Przypuszczam, że ta 
inwestycja mogłaby zostać wy-
konana w  przyszłej kadencji 

– dodaje Janusz Goliński.
Nowe przedszkole to nie jedy-
ny prezent, jaki otrzymały ma-
luchy. Rafał Glazik, sekretarz 
generalny Polskiej Unii Mobil-
ności Aktywnej, przekazał mi-
lusińskim wyjątkowy prezent 
– 12 rowerków samojezdnych.

(KL)

MIESZKANIA W MIŁOCINIE

Pierwsza taka inwestycja
Na przełomie grudnia 
i  stycznia ogłoszony ma być 
przetarg, który wyłonić ma 
wykonawcę budowy dwóch 
budynków wielorodzin-
nych w  Miłocinie w  gminie 
Cedry Wielkie. Inwestycja 
ma być realizowana w  ra-
mach Społecznej Inicjatywy 
Mieszkaniowej.
 – Będą to pierwsze mieszka-
nia komunalne, które wybu-
dowane będą na terenie na-
szej gminy. W dwóch budyn-
kach zaprojektowanych bę-
dzie po 8 mieszkań. Będą one 
dedykowane osobom, które 
spełniać będą tzw. zdolność 
czynszową. KZN SIM Po-
morze uzyskało już pozwo-
lenie na budowę, a prace nad 
projektem właśnie trwają – 
mówi nam Janusz Goliński, 
wójt gminy Cedry Wielkie.
Na realizację inwestycji na-
sza gmina otrzymała jakiś 
czas temu 3 mln zł, które 

posłużyły na wkład do spółki 
SIM z siedzibą w Malborku. 
Do Cedrów Wielkich przy-
jechali m.in. Karol Rabenda, 
podsekretarz stanu w  Mi-
nisterstwie Aktywów Pań-
stwowych oraz Arkadiusz 
Urban, prezes Krajowego Za-
sobu Nieruchomości, którzy 
przekazali wójtowi Goliń-
skiemu symboliczny czek na 
blisko 740 tys. zł. Pieniądze 
będą oczywiście wydatko-
wane na budowę mieszkań 
w Miłocinie.
 – Mieszkania mają być pro-
pozycją dla osób, których 
nie stać na kupno własnego 
„M” na rynku komercyjnym. 
Trzeba będzie jednak spełnić 
określone wymogi dochodo-
we, ale nie mają być one tak 
rygorystyczne – dodaje Ja-
nusz Goliński.

(GR)
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NIE DLA POMORZA

węzeł jeszcze poczeka

Nie będzie pieniędzy na roz-
budowę węzła Kowale, ani 
pieniędzy na zakup pociągów. 
Takie wnioski można wy-
ciągnąć po opublikowanych 
przez Bank Gospodarstwa 
Krajowego wynikach 7. i  8. 
edycji konkursu Polski Ład, 
w  którym Samorząd Woje-
wództwa Pomorskiego wnio-
skował łącznie o 380 mln zł. 
Dofinansowanie otrzyma za-
ledwie jeden wniosek. 
Na rozbudowę układu drogo-
wego Węzła Kowale w ciągu 
drogi ekspresowej S6 Ob-
wodnica Trójmiasta (wnio-
skowane dofinansowanie 250 
mln zł). 
 – Obie inwestycje są waż-
ne dla zwiększenia dostępu 
do stref, na obszarze których 

lokują się podmioty gospo-
darcze, a w przypadku gminy 
Choczewo rozpoczyna się bu-
dowa pierwszej w Polsce elek-
trowni jądrowej – tłumaczy 
rzecznik.
Rozbudowa układu drogo-
wego Węzła Kowale w ciągu 
drogi ekspresowej S6 Ob-
wodnica Trójmiasta przyczy-
ni się do zniwelowania zato-
rów drogowych, jakie tworzą 
się na jednym z  bardziej ob-
ciążonych węzłów drogowych 
w ciągu Obwodnicy Trójmia-
sta. Rozbudowa zakłada rów-
nież zwiększenie dostępności 
drogowej do przyległych tere-
nów, które rozwijają się inten-
sywnie gospodarczo.  

(GR)

życie Powiatu

BĘDZIE BEZPIECZNIEJ

powiat gdański otrzymał kolejne rządowe pieniądze, które będą przeznaczone na inwestycje 
drogowe. dotacja w wysokości ok. 3,5 mln zł ma być wydatkowana na dwie ścieżki pieszo-ro-
werowe – jedna między rusocinem a wojanowem, a druga na odcinku Goszyn – bielkówko. 

są pieniądze dla powiatu

Budowa ścieżki między Goszyn 
a  Bielkówkiem będzie ostatnim 
elementem drogowym łączą-
cym na tej trasie gminy Kolbu-
dy i  Pruszcz Gdański. Właśnie 
ten odcinek nie posiada jesz-
cze chodnika, a  wielu uczniów 
z Bielkówka na piechotę dostaje 
się do pętli autobusowej znajdu-
jącej się w Goszynie.
 – Z kolei ruch na drodze między 
Rusocinem a  Wojanowem jest 
bardzo duży. Korzystają z  niej 
również uczniowie, którzy kon-
tynuują naukę w Zespole Szkół 
Technicznych i aby zapewnić im 
większe poczucie bezpieczeń-
stwa, budujemy ścieżkę, z której 
korzystać będą mogli piesi i  ro-
werzyści – tłumaczy Marian Ci-
chon, starosta gdański.
Ulica, przy której realizowana 
ma być inwestycja, jest rów-
nież łącznikiem z drogą woje-
wódzką Gdańsk – Starogard 
Gdański. Dlatego najważniej-
szym elementem zadania bę-
dzie wybudowanie ronda na 
skrzyżowaniu z ulicą Gdańską 
w Rusocinie.  

 – W  tej chwili skrzyżowanie 
jest stosunkowo niebezpiecz-
ne i  trzeba wielkiej uwagi, aby 
włączyć się do ruchu. Wybu-
dowane rondo problem ten na 
pewno rozwiąże – dodaje Ma-
rian Cichon.

Lada dzień ogłoszone zosta-
ną prawdopodobnie przetargi, 
które wyłonią wykonawców 
obu przedsięwzięć. Prace za-
kończą się wiosną przyszłego 
roku. Zadania, według szacun-
ków mają kosztować, ok. 7 mln 

zł. W kosztach budowy ścieżki 
Goszyn-Bielkówko partycypo-
wać mają również gminy Kol-
budy i Pruszcz Gdański.

(KL)

MIESZKANIA W MIŁOCINIE

Pierwsza taka inwestycja
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Jeszcze w tym roku oddamy do użytku profesjonalny toru szkoleniowy, powstający w sąsiedztwie remizy ochotniczej stra-
ży pożarnej w wiślinie. obiekt posłuży druhom z całej gminy, a nawet z powiatu. 

Będzie tor szkoleniowy dla strażaków!

Inwestycja pochłonie 1 790 
000 zł. Urząd Marszałkow-
ski Województwa Pomorskie-
go wsparł zadanie kwotą 500 
000 zł. Z kolei powiat gdański 
przeznaczył na ten cel 300 000 
zł. 
Ogrodzony i  oświetlony szko-
leniowy kompleks treningo-
wo–sportowy (m.in. z  torem 
przeszkód, bieżniami i komorą 
zadymiającą) posłuży do edu-
kacji dzieci i  młodzieży. Naj-
młodsi druhowie będą mieli 
sposobność ćwiczyć pod okiem 
starszych i  bardziej doświad-
czonych strażaków, nabywając 
odruchy i  umiejętności, które 
w  przyszłości umożliwią sku-
teczne działania w czasie real-
nych zdarzeń. 
Profesjonalny tor przyczyni się 
do jeszcze lepszego wyszkole-
nia ochotników, którzy już dziś 
są bardzo mocnym wsparciem 
dla zawodowych strażaków.

(MB)

JESZCZE W TYM ROKU

ROKITNICA

koralowa już gotowa! 
Dobiegła końca budowa ul. 
Koralowej w  Rokitnicy. Za-
danie za 1,6 mln zł obejmo-
wało wykonanie nawierzch-
ni bitumicznej (asfaltowej), 
chodnika z kostki betonowej, 
kanalizacji deszczowej, wo-
dociągu oraz kanalizacji sani-
tarnej, a także oświetlenia.
 – Koralowa usprawni ko-
munikację zarówno miesz-
kańcom gminy, jak i  miasta 

Pruszcz Gdański – mówi wi-
cewójt Daniel Kulkowski. – 
W połączeniu z niedawno od-
daną do użytkowania Drogą 
Słowackiego znacząco pod-
niesie poziom bezpieczeń-
stwa w  ruchu kołowym oraz 
pieszym, który w  tej okolicy 
ma coraz większe natężenie.    

(MB)
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ROKITNICA – WIŚLINA

Projektujemy 
ścieżkę!
Wicewójt gminy Pruszcz 
Gdański Daniel Kulkowski 
podpisał umowę na wykona-
nie dokumentacji projektowej 
budowy ścieżki pieszo–rowe-
rowej wzdłuż drogi wojewódz-
kiej nr 226 – na odcinku od 
Rokitnicy do Wiśliny. 
 – To drugie podejście do tego 
tematu – przypomina wice-
wójt. – Byliśmy bowiem zmu-
szeni odstąpić od poprzed-
nio zawartej umowy z  innym 
projektantem.
Ostatecznie, po rozstrzygnię-
ciu nowego postępowania 
przetargowego, umowa została 
podpisana z VIATRAKT Sp. 
z o. o. z siedzibą w Kobysewie.
 – Z  pełną odpowiedzialno-
ścią powiem, że to najbardziej 
oczekiwany odcinek ścieżki 
pieszo–rowerowej na terenie 
naszej gminy – mówi dalej 
Daniel Kulkowski. – Głów-
nie z uwagi na bezpieczeństwo 
pieszych i  rowerzystów przy 
coraz większym natężeniu ru-
chu kołowego na drodze woje-
wódzkiej. Liczę, że projektant, 
który podjął się wykonania do-
kumentacji i uzyskania decyzji 
o  zezwoleniu na realizację tej 
inwestycji, sprawnie wykona 
swoją pracę.

(MB)

JAGATOWO

MALI ARTYŚCI Z NAGRODAMI

dokończą budowę ścieżki 

wielki sukces uczniów z wiśliny!

Rozpoczęły się prace nad wy-
konaniem dokumentacji pro-
jektowej ścieżki pieszo-ro-
werowej wzdłuż drogi woje-
wódzkiej nr 226 w  Jagatowie 
– brakującego odcinka, łączą-
cego Jagatowo z rondem DW 
222.
 – Jagatowo to bardzo dy-
namicznie rozwijającą się 
miejscowość, przez którą 

przebiegają dwie drogi wo-
jewódzkie. Dzięki budowa-
nej właśnie ulicy Żurawiej 
mieszkańcy zyskają kolejną 
możliwość sprawnego dojaz-
du samochodem i  rowerem 
do drogi wojewódzkiej w kie-
runku Straszyna – mówi wice-
wójt gminy Pruszcz Gdański 
Daniel Kulkowski. – Zależy 
nam na dobrej infrastrukturze 

dla ruchu kołowego, ale także 
pieszego i  rowerowego. Do-
celowo planujemy, by na całej 
długości drogi wojewódzkiej 
226 w Jagatowie biegła ścież-
ka pieszo-rowerowa. 
Koszt wykonania projektu to 
146 370 zł.

(MB)

Uczniowie Szkoły Podstawo-
wej im. Danuty Siedzikówny 
Inki w Wiślinie zostali laure-
atami Ogólnopolskiego Kon-
kursu Wokalno-Aktorskiego. 

Podczas gali honorowej 
w  Malborku otrzymali statu-
etki za II i  III miejsce w  ka-
tegorii wokalnej do lat 9. 
Obie grupy do konkursu 

przygotowała Danuta Suszyń-
ska, wychowawczyni klasy III 
a. 

(MB)

 trwa budowa toru szkoleniowego dla strażaków w wiślinie
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 bez dotacji z Unii europejskiej oczyszczalnia ścieków w piekle dolnym  
nie powstałaby w tak szybkim tempie.

wydarzenia

po kilkuletniej przerwie do kalendarza imprez wrócił powiatowy turniej kół Gospodyń wiejskich. Jego 9. edycja odbyła się 
w przywidzu. tytuł Grand prix przypadł gospodyniom, a więc kGw przywidz, które reprezentowały nasz powiat na zawo-
dach wojewódzkich, które w miniony weekend odbyły się w Żukowie.

grand Prix dla kgw Przywidz

Turniej Kół Gospodyń Wiej-
skich od samego początku 
wzbudzał wiele pozytywnych 
emocji. Panie reprezentujące 
wiejskie organizacje z  całego 
powiatu gdańskiego mogły ry-
walizować między sobą w ory-
ginalnych konkurencjach. Za-
wsze była to też okazja to spo-
tkań i wymiany doświadczeń. 
 – Pomorzanie mają znaczący 
wkład w tworzenie kół gospo-
dyń wiejskich – zauważa Ma-
rian Cichon, starosta gdański. 
– W  1866 roku w  pomorskim 
Piasecznie utworzono bowiem 
Towarzystwo Gospodyń i  od 
tego momentu zaczęła tworzyć 
się historia KGW w Polsce. Był 
okres, że KGW powstawały jak 
grzyby po deszczu. Później na-
stąpił okres, gdy ta działalność 
została zaniechana, ale od ja-
kiegoś czasu obserwujemy po-
nowne ich odrodzenie. Liczyli-
śmy, że w Przywidzu pojawi się 
więcej drużyn, ale w  ostatnim 
czasie w całym powiecie orga-
nizowano różnego rodzaju im-
prezy – przede wszystkim do-
żynki – w które zaangażowane 
były koła gospodyń wiejskich. 
Po kilkuletniej przerwie tur-
niej reaktywowano, a  organi-
zacji imprezy podjęło się Sta-
rostwo Powiatowe w  Pruszczu 
Gdańskim i Gmina Przywidz. 
W  tym roku zmagania odbyły 
się w Arenie Przywidz. 

 – Cieszymy się, że w samorzą-
dzie powiatu zmienił się klimat 
dla organizacji tego typu wy-
darzeń. Jesteśmy też dumni, że 
właśnie w Przywidzu możemy 
gościć uczestniczki powiatowe-
go turnieju KGW. Od niedaw-
na sukcesywnie reaktywowane 
są kolejne koła gospodyń wiej-
skich i  muszę powiedzieć, że 
są one bardzo aktywne, a przy 
tym kreatywne. Nieważna jest 
wygrana, ale sama organizacja 
imprezy, która integruje lokal-
ną społeczność – mówi „Pa-
noramie” Marek Zimakowski, 
wójt gminy Przywidz. 
Uczestniczki powiatowego tur-
nieju rywalizowały w  pięciu 
konkurencjach. Jury zdecydo-
wało się w każdej z nich przy-
znać pierwsze miejsce i oraz ty-
tuł Grand Prix. 
Dodajmy jeszcze tylko, że po-
wiatowy turniej uatrakcyjni-
ły występy artystyczne grupy 
ze Stowarzyszenia Teatral-
nego „Ingenium”, zespołu 
„Domino”, działającego przy 
Gminnym Ośrodku Kultury 
w  Przywidzu. W  roku ubie-
głym Grand Prix województwa 
pomorskiego zdobyło KGW 
w Skowarczu.

(lubek)

REAKTYWACJA POWIATOWEGO TURNIEJU

laUreaci
 

Kulinarna – Dobre, bo 
z ziemniaków 

– KGW Przywidz

Edukacyjna – Tradycje 
zatrzymane w kadrze 

– KGW Osice

Moda – Czy w tej kre-
acji będzie mi ciepło 
– KGW Jagababki

Wokalna – Piosenka 
jest dobra na wszystko 

– KGW Kolnik

Scena kabaretowa – 
Fakty, wydarzenia, 

informacje z okolicy, 
na wesoło 

– KGW Trąbki 
Wielkie

MIAŁA UCZULENIE NA LEK

Policjant uratował życie kobiety
Funkcjonariusz z  Wydziału Ruchu Drogo-
wego Komendy Powiatowej Policji w Prusz-
czu Gdańskim uratował życie 60-letniej 
kobiety, która podczas jazdy samochodem 
doznała wstrząsu. Była to reakcja po zaży-
ciu leku.
Jak informuje nas st. post. Zuzanna Czupry-
na z KPP w Pruszczu Gdańskim, w trakcie 
służby na motocyklu funkcjonariusz prusz-
czańskiej drogówki uratował życie kierują-
cej, która w  trakcie jazdy doznała silnej re-
akcji na lek. 
 – Policjant zauważył, że jeden z uczestników 
ruchu jedzie od prawej do lewej krawędzi 
jezdni, stwarzając tym samy zagrożenie dla 
innych. Kiedy pojazd zatrzymał się, mundu-
rowy natychmiast podjechał, aby sprawdzić, 
co jest przyczyną nietypowego stylu jazdy 
kierującej. W  trakcie kontroli st. asp. Jaro-
sław Bielawa zauważył, że kierująca ma pro-
blemy z wysławianiem się, puchnie jej twarz, 
zbiera jej się na wymioty, a  także nie może 
złapać oddechu. W czasie rozmowy dowie-
dział się, że przyczyną jej stanu może być 

wstrząs anafilaktyczny spowodowany zaży-
ciem leku, na który jest uczulona – relacjo-
nuje st. post. Zuzanna Czupryna.
Policjant natychmiast przekazał dyżurnemu 
o zdarzeniu, zadzwonił pod numer alarmo-
wy i powiadomił rodzinę kobiety o zaistnia-
łej sytuacji. Do momentu przyjazdu pogoto-
wia ratunkowego udzielał jej pomocy przed-
medycznej oraz zaopiekował się jej psem. 
60-latka została zabrana do szpitala, gdzie 
została udzielona jej pomoc lekarska, a poli-
cjant czekał na przyjazd rodziny, aby przeka-
zać im czworonoga oraz samochód.
 – Korzystając z okazji, przypominamy, aby 
nie być obojętnym i zwracać uwagę oraz re-
agować na nietypowe zachowania kierują-
cych, bo każdy z nas może pomóc osobom 
potrzebującym pomocy. Wystarczy zadzwo-
nić pod numer alarmowy. Gdyby nie szybka 
reakcja st. asp. Jarosława Bielawy, mogłoby 
dojść do wypadku – apeluje st. post. Zuzan-
na Czupryna.

(GR)
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ZABYTEK ZYSKAŁ DOJAZD

ulica kościelna oddana do użytku
W  700. rocznicę powstania 
Pręgowa miejscowy zabyt-
kowy kościół z  XIV wieku 
doczekał się nowej drogi. 
Z  pokrytej betonową kostką 
ulicy korzystać już mogą oko-
liczni mieszkańcy oraz wier-
ni uczestniczący w nabożeń-
stwach. Dziurawa „szutrów-
ka”, błoto i  liczne kałuże 
przeszły do historii. Uroczy-
stego otwarcia drogi dokona-
li wójt Andrzej Chruścicki, 
mieszkańcy oraz zaproszeni 
goście, z Ireneuszem Szwedą, 
przedstawicielem wojewody 
pomorskiego. Koszt inwe-
stycji wyniósł 1,68 mln zł. 
Zadanie otrzymało dofinan-
sowanie z  Rządowego Fun-
duszu Rozwoju Dróg. 
W  ciągu liczącej około 325 
metrów długości drogi wy-
budowano wyniesione skrzy-
żowanie z  ulicą Św. Jana 
oraz wyniesione sugerowane 
przejście dla pieszych na wy-
sokości kościoła. Rozwiąza-
nie to ograniczy prędkość po-
jazdów w  sąsiedztwie zabyt-
kowego kościoła. Powstał też 
chodnik z  kostki betonowej 
oraz oświetlenie. Wzdłuż no-
wej inwestycji zamontowano 
12 słupów z  lampami LED. 
Droga zyskała również kana-
lizację deszczową.
 – Nową drogę oddaliśmy do 
użytku niemal w przededniu 
gali jubileuszowej 700-lecia 

Pręgowa – mówi Andrzej 
Chruścicki. – Udało się nam 
wykonać zadanie przed tym 
ważnym dla lokalnej spo-
łeczności wydarzeniem. Na-
sza perełka architektoniczna 
i  najcenniejszy gminny zaby-
tek zyskały wreszcie porząd-
ny dojazd. Ten piękny kościół 
i mieszkańcy długo na tę dro-
gę czekali. Myślę jednak, że 
inwestycja usatysfakcjonuje 
wszystkich. 
Zmodernizowana ulica Ko-
ścielna jest drogą dojazdową 
klasy D, na której dopuszczal-
na prędkość wynosi 30 km/h. 
Satysfakcji z  inwestycji nie 
kryją mieszkańcy.
 – Teraz do kościoła możemy 
komfortowo dojechać z dwóch 
stron – słyszymy. – Zarówno 
z dołu od figurki Św. Jana, jak 
i  z  góry od strony sklepu. Po 

wielu, wielu latach wreszcie 
doczekaliśmy się tej inwesty-
cji. Ruch na ulicy Kościelnej 
jest duży. Przyjeżdża tu wie-
lu gości. Stan drogi przed re-
montem był fatalny, zwłaszcza 
w  jej dolnym odcinku. Teraz 
nie musimy się wstydzić. Data 
oddania drogi do użytku na 
pewno zapadnie w  pamięci 
mieszkańców. Właśnie świę-
tujemy przecież 700. urodziny 
wsi. To wspaniały prezent dla 
nas wszystkich.
Inwestycja w  Pręgowie, wraz 
z  realizowaną w  Bielkówku 
modernizacją ul. Studziennej 
otrzymały dofinansowanie 
z  RFRD. Łączny koszt dla 
obu zadań wyniósł ponad 2,35 
mln zł. 

(RN)

gala jubileuszowa 
Mieszkańcy, przedstawiciele 
władz państwowych, parla-
mentarzyści, samorządow-
cy gminni i  powiatowi oraz 
wszyscy przyjaciele Pręgowa 
uczestniczyli w  obchodach 
700-lecia wsi. Po uroczystej 
mszy koncelebrowanej przez 
Metropolitę Gdańskiego Ar-
cybiskupa Tadeusza Wojdę 
i  poświęceniu kapliczki św. 
Rocha, która stanęła w  po-
bliżu Ronda im. 700-lecia 
Pręgowa, przyszedł czas na 
życzenia. Te ze sceny składali 
m.in. licznie reprezentowani 
przedstawiciele rządu oraz 
parlamentarzyści.
 
Życzenia dla wsi oraz jej 
mieszkańców złożył także 
wójt Andrzej Chruścicki, 
który w  swoim wystąpieniu 
akcentował bogatą – i  nie 
zawsze obfitującą w  radosne 
wydarzenia – historię Prę-
gowa. Zwrócił też uwagę na 
fakt, że miejscowość dyna-
micznie się rozwija, a  przy-
rostowi liczby mieszkańców 
towarzyszą liczne inwestycje 
w  infrastrukturę drogową 
i oświatową.
Goście nie przybyli na uro-
dziny z pustymi rękami. Były 
prezenty w postaci pamiątko-
wych tabliczek i  okoliczno-
ściowych medali, które prze-
kazywano na ręce sołtysa wsi 
Marcina Dawidowskiego. 
Popularnym podarunkiem 
okazały się też… drzewka, 
które mają upamiętnić ten 
okazały jubileusz.
Mieszkańcy, zwłaszcza ci 
najmłodsi, oblegali „dmu-
chańce” i pozowali do wspól-
nych zdjęć z  maskotkami, 

które wesoło krążyły wśród 
uczestników imprezy.
 – Jest bardzo przyjemnie, 
mieszkańcy uśmiechnięci. 
Dopisała też pogoda, co ma 
ogromne znaczenie – usły-
szeliśmy od mamy małej 
Agnieszki. – Czekamy w ko-
lejce do trampoliny. Jadłyśmy 
już gofry i  popcorn, a  teraz 
czas na zabawę i  odrobinę 
ruchu.
Starsi uczestnicy impre-
zy ustawiali się natomiast 
do stoisk gastronomicznych 
i oddawali się rozmowom ze 
spotkanymi znajomymi. 
Kuchnia polowa, przysmaki 
serwowane przez gospodynie 
z Lisewca czy food truck cie-
szyły się dużym zaintereso-
waniem gości.

 – Warto było tu przyjść 
choćby dla tej znakomitej 
grochówki – żartował jeden 
z uczestników.
Jedną z  atrakcji była lote-
ria fantowa z  zachęcającą do 
wzięcia w  niej udziału na-
grodą, którą stanowił nocleg 
z posiłkiem w jednym z oko-
licznych hoteli. 

Ostatnim akcentem jubile-
uszowej gali, gdy zapadł już 
zmrok, była zabawa tanecz-
na przy muzyce serwowanej 
przez DJ-a.
Mieszkańcy Pręgowa ra-
dośnie i  rodzinnie świę-
tują 700. urodziny swojej 
miejscowości.

(RN)

blisko trzydzieści par małżeńskich w gminy kolbudy, w towarzystwie najbliższej rodziny, wzięło udział w uroczystej gali wręczenia medali za długoletnie pożycie 
małżeńskie. nadawane przez prezydenta rp odznaczenia przyznawane są małżonkom, którzy świętują pięćdziesięciolecie zawarcia związku. w imieniu głowy państwa 
srebrne krążki na różowej wstążeczce uroczyście wręczył wójt andrzej chruścicki, któremu w pełnieniu tej zaszczytnej roli pomagali członkowie prezydium rady Gminy 
kolbudy, z przewodniczącą magdaleną dudzińską-Florczyk.       

Stało się już tradycją, że prezy-
denckie medale dla par świę-
tujących półwiecze związku 
wręczane są podczas uroczystej 
gali. Odświętnie ubrani bo-
haterowie często przybywają 
na ceremonię w  towarzystwie 
swoich dzieci, a  czasami wnu-
ków. Dla wszystkich jest to 
szczególne i  wzruszające wy-
darzenie. Nie inaczej było tym 
razem.
Uroczystość stanowi także dla 
jubilatów okazję do spotkania 
kolegów i koleżanek z dawnych 
lat. Wiele nagradzanych par 
związanych jest bowiem z gmi-
ną od urodzenia lub wczesnych 
lat młodości. Tematów do roz-
mów więc nie brakuje.
Po części oficjalnej odznacze-
ni małżonkowie zasiedli do 
wspólnego posiłku, a następnie 
ruszyli na parkiet, aby trochę 

potańczyć. O oprawę muzycz-
ną tej najbardziej rozrywkowej 
części wydarzenia dbał DJ, 
który serwował świętującym 

parom przeboje z  lat ich 
młodości. 
 – Miło, że gmina pamię-
ta o  naszej rocznicy i  wręczą 

odznaczenia w  sposób tak 
uroczysty – usłyszeliśmy od 
uczestników balu. – Medal 
przyznany przez Prezydenta 

RP to wielki powód do dumy. 
Jesteśmy wzruszeni i  cieszymy 
się, że towarzyszą nam dziś 
nasze dzieci. Mam nadzieję, 

że wezmą z  nas przykład. Nie 
chce się wierzyć, że minęło już 
pół wieku naszego małżeń-
stwa. Wiele szczegółów z  na-
szego ślubu pamiętam tak, jak-
by to było wczoraj. Czas nieste-
ty leci bardzo szybko.
Medale za pół wieku pożycia 
małżeńskiego Prezydent RP 
przyznał 25 parom. Dodatko-
wo wójt gminy Kolbudy uho-
norował małżeństwa, które 
w  tym roku świętują 60. i  65. 
rocznicę wspólnej drogi przez 
życie.
W uroczystej gali, na specjalne 
zaproszenie Andrzeja Chru-
ścickiego, udział wzięły rów-
nież Panie Pelagia Grot z Łapi-
na i Janin a Ciechowska z Kol-
bud, które w 2023 roku świętu-
ją swoją setną rocznicę urodzin.

(RN)

ŚLUBOWALI PÓŁ WIEKU TEMU

Prezydent odznaczył pary małżeńskie
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Fot. UG Kolbudy 

700 LAT PRĘGOWA
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w przywidzu odbyło się wyjątkowe wydarzenie. Forum seniorów – piękno doJrzałoŚci, bo o nim mowa, zgromadziło 
niemal 200 osób z Gdańska i powiatu gdańskiego.

Uczestnicy spotkania mogli 
wziąć udział w  prelekcjach 
na temat potencjału „srebrne-
go pokolenia” i  bezpieczeń-
stwa seniorów. Chętni mogli 
poćwiczyć podczas wspól-
nej gimnastyki prowadzo-
nej przez Renatę Luśnia oraz 
tańcu terapeutycznym, któ-
ry może stanowić doskonałą 
receptę na jesienną chandrę. 
Poprowadziła go zaś Karina 
Kocieniewska.
Seniorzy z  dużą uwagą słu-
chali wystąpienia dr inż. 
Anity Richert-Kaźmier-
skiej o  tym, jak ważne role 

w  społeczeństwie pełni 
„srebrne pokolenie” i jaką po-
siada siłę oddziaływania. 
 – Najwięcej czasu poświę-
cono jednak tematowi bez-
pieczeństwa seniorów, me-
todom oszustw, na jakie są 
narażeni oraz sposobów na 
unikanie zagrożeń. Mówili 
o  tym: posłanka Magdalena 
Sroka, która wcześniej przez 
15 lat pracowała w  Policji 
oraz przedstawiciel Komendy 
Powiatowej Policji w  Prusz-
czu Gdańskim  mł. asp. Ka-
rol Kościuk – relacjonuje nam 
Anita Richert-Każmierska. 

W trakcie wydarzenia uczest-
nicy mogli także skorzystać 
z  porad podologa, makijaży-
stek, obejrzeć pokazy udziela-
nia pierwszej pomocy, poroz-
mawiać z zielarką albo popró-
bować darów natury.

Zwieńczeniem Forum Senio-
rów był występ finalisty pro-
gramu The Voice of Senior 
Andrzeja Nosowskiego.
Forum zorganizowała Fun-
dacja Kobiety Pomorza we 
współpracy z  Gminnym 

Ośrodkiem Kultury w  Przy-
widzu oraz Fundacją Hospi-
cyjną św. Franciszka Ksawe-
rego w Przywidzu. 

(GR)

PIĘKNO DOJRZAŁOŚCI

forum seniorów

WSPÓLNE AKCJE HOSPICJÓW

umierania nie można odłożyć na półkę 
W minioną niedzielę w cen-
trum Pruszcza Gdańskiego 
odbyło się nietypowe wy-
darzenie – sadzenie żonki-
li w  ramach akcji „Pola na-
dziei” oraz kwesta na rzecz 
hospicjum. 
Pola Nadziei to symbol na-
dziei i wsparcia dla osób cier-
piących na choroby terminal-
ne, a wydarzeniu towarzyszy 
zbiórka pieniędzy na potrze-
by polskich hospicjów. Akcja 
została zainicjowana w  1998 
roku. Jesienną niedzielę moż-
na było spędzić z  Fundacją 
Hospicyjną prowadzącą Ho-
spicjum dla Dzieci i  Doro-
słych im. ks. E. Dutkiewicza 
SAC w Gdańsku, Hospicjum 
Pomorze Dzieciom, Pomor-
skim Hospicjum dla Dzieci, 
Caritas Archidiecezji Gdań-
skiej prowadzącym Dom 
Hospicyjny im. Św. Józefa 
w Sopocie, Stowarzyszeniem 
Hospicjum im. św. Fausty-
ny w Sopocie, Hospicjum im 
Św. Wawrzyńca w  Gdyni, 
wraz z Domem Hospicyjnym 
dla Dzieci „Bursztynową 
Przystanią”, Puckim Hospi-
cjum pw. Ojca Pio oraz z Do-
mem Hospicyjnym w Prusz-
czu Gdańskim.
 – Zależy nam, aby o  opie-
ce hospicyjnej mówiono i  to 

mówiono dobrze. Nieko-
niecznie ostrożnie i  z  powa-
gą. Umieranie nie jest po-
pularnym tematem, opieka 
nad terminalnie chorymi 
także. Jednak jest to nie-
zwykle ważny i pilny do na-
świetlenia temat. Nie da się 
umierania odłożyć na półkę 
i odczekać. Dzięki pracy ho-
spicjum, ludzie potrzebujący 
opieki terminalnej mogą ją 
otrzymać o  czasie i  mieć ją 
zapewnioną na odpowiednim 
poziomie tak długo, jak tego 

potrzebują – mówi Katarzyna 
Kałduńska, Prezes Fundacji 
Dom Hospicyjny w Pruszczu 
Gdańskim, organizator wy-
darzenia inauguracyjnego.
Pola Nadziei na Pomorzu 
2024 to wspólna akcja po-
morskich hospicjów. 
 – Jestem dumna, że w  tym 
roku inauguracja odbędzie się 
w Pruszczu Gdańskim. Akcja 
ma nie tylko wymiar finanso-
wy, ale również edukacyjny 
i  to pragnę podkreślić. Ze-
brane środki przeznaczamy 

na rzecz opieki nad umiera-
jącymi dziećmi, młodzieżą 
i  dorosłymi z  terenu nasze-
go województwa. Zapra-
szam serdecznie wszystkich 
do udziału w  wydarzeniu, 
oprócz żonkili, które zasa-
dzimy na miejskich rabatach, 
będziemy mieli także sporo 
żonkili do rozdania uczest-
nikom wydarzenia – dodaje 
Katarzyna Kałduńska.

(AN)

 marek zimakowski,  
wójt gminy przywidz

Nasza gmina zawsze jest 
otwarta na nowe wydarzenia, 
które dedykowane są miesz-
kańcom – szczególnie tym, 
którzy doczekali jesieni swe-
go życia. Mamy odpowiednie 
warunki, więc chętnie gościmy 
ponadlokalne imprezy – takie 
jak chociażby Forum Senio-
rów. Od wielu lat prowadzimy 
różne działania, które dedyko-
wane są osobom starszym. Już 
niebawem odbędzie się gmin-
ny Bal Seniora. Tuż przed 
świętami Bożego Narodzenie 
z  upominkami odwiedzimy 
też najstarszych mieszkańców 
gminy Przywidz.
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ii regaty o puchar marszałka województwa pomorskiego drugi raz zakończyły się wielkim sukcesem żeglarzy z powiatu gdańskiego, a dokładniej rzecz 
ujmując – ekipy z cedrów wielkich. z zawodów rozegranych na wodach zatoki puckiej żuławskie drużyny wróciły aż z trzema medalami, pozostawiając 
daleko w tyle reprezentacje, których gminy mają bogate tradycje żeglarskie.

na terenie powiatu gdańskiego zorganizowano wizytę studyjną. wzięli w niej udział uczestnicy metropolitalnej kadry kultury. osoby 
związane z kulturą odwiedziły m.in. przywidz oraz błotnik, gdzie odbyło się podsumowanie niecodziennego wydarzenia.

Regaty stanowiły zwieńczenie 
dotychczasowych działań po-
dejmowanych przez samorząd 
województwa pomorskiego na 
rzecz rozwoju infrastruktury 
żeglarskiej i  poprawy warun-
ków nawigacyjnych szlaków 
wodnych w  naszym regionie, 
a  także edukacji żeglarskiej 
młodych Pomorzan. Na wo-
dach Zatoki Puckiej rywalizo-
wali uczniowie szkół biorących 
udział w  Programie Edukacji 
Morskiej oraz przedstawicie-
le pomorskich samorządów. 

Uczestnicy pływali na ło-
dziach, które gminy zakupiły 
w  ramach projektu „100 łodzi 
żaglowych na stulecie zaślubin 
Polski z  morzem” przygoto-
wanego przez samorząd woje-
wództwa pomorskiego.
W  kategorii początkujących 
bezkonkurencyjna okazała się 
drużyna z Kobylnicy, a na dru-
gim stopniu podium stanęli za-
wodnicy z  Cedrów Wielkich. 
Z kolei w kategorii zaawanso-
wanych nasi żeglarze nie mie-
li sobie równych. Natomiast 

w  wyścigu oficjalnych repre-
zentacji gmin z  brązowymi 
medalami wrócili do domu za-
wodnicy gminy Cedry Wielkie.
 – Żeglowanie z  całą pewno-
ścią uczy nas dbałości o własne 
bezpieczeństwo, bezpieczeń-
stwo koleżanek i kolegów oraz 
odpowiedzialności za sprzęt. 
Sam jestem żeglarzem i wiem, 
ile to daje radości i satysfakcji – 
powiedział na zakończenie za-
wodów marszałek wojewódz-
twa pomorskiego Mieczysław 
Struk. – Cieszę się, że mło-
dzi ludzie próbują swoich sił 
na wodzie. Życzę wszystkim, 
żeby ta pasja w  nich została. 
Zwłaszcza, że w naszym regio-
nie mamy wspaniałe warunki 
do żeglowania. A żeglarstwo to 
nie tylko wspaniała zabawa, ale 
też prawdziwa szkoła życia – 
uczy radzenia sobie w trudnych 
sytuacjach, dyscypliny, odpo-
wiedzialności za siebie i  całą 
załogę.
– Trudno nie być dumnym z tak 
znakomitych wyników naszych 

reprezentantów. To pokazu-
je, że zrealizowana inwestycja 
w  Błotniku była doskonałym 
pomysłem, a  uruchomienie 
szkółki żeglarskiej zaprocen-
towało ze zdwojoną siłą. Cie-
szy także wynik w  regatach 
oficjalnych, w których naszych 
barw bronili m.in.: przewod-
nicząca rady gminy – Justyna 

Słowińska, wicewójt Piotr Ja-
śniewski, dyrektor Żuławskie-
go Ośrodka Kultury i  Sportu 
– Łukasz Żarna. Dodajmy, że 
Alan Kocięda pełnił rolę ster-
nika, a  Krzysztof – Kocięda 
trenera. Wielu uczestników 
zawodów w  Pucku przeciera-
ło oczy ze zdumienia, że ekipa 
z  żuławskiej, rolniczej gminy 

osiąga takie sukcesy. Bardzo 
się cieszę, że zaraziliśmy dzie-
ci naszym zainteresowaniem 
żeglarstwem, a  dla niektórych 
z nich jest to już pasja – komen-
tuje wójt Janusz Goliński.

(lubek)

Wydarzenie, w którym uczest-
niczyło 60 przedstawicieli jed-
nostek kulturalnych, trwało 
dwa dni. Spotkania organi-
zowano w  różnych miejscach 
powiatu gdańskiego. Była to 
więc doskonała okazja do wy-
miany doświadczeń i  dziele-
nia się wiedzą z  kolegami po 
fachu. Dyrektorzy Gminnych 

Ośrodków Kultury oraz pu-
blicznych bibliotek spotkali się 
m.in. w  Przywidzu z  Jerzym 
Skrzypczykiem, liderem ze-
społu Czerwone Gitary. Była 
też okazja do wspólnej fotki 
pod pomnikiem Korzeni Pol-
skiego Rocka. Z  kolei w  pa-
tio przywidzkiej hali dla go-
ści przygotowano strawę dla 

ducha, o którą zadbał miejsco-
wy chór. 
Jak mówi nam Anna Zulewska, 
dyrektor Gminnego Ośrodka 
Kultury w  Przywidzu wszyst-
kie te działania można było 
zorganizować dzięki zaanga-
żowaniu Klubu Seniora „Przy-
widzki Łabędź”, Stowarzysze-
niu Przyjaciół Przywidza, ZKP 

Przywidz, KGW Przywidz, 
KGW Nowa Wieś Przywidz-
ka, Chóru Przywidz, Fundacji Źró-
dło Tworzenia oraz aktorom Teatru 
w Garderobie.
 – Podsumowanie wydarzenia na 
marinie w  Błotniku to dowód na 
to, że nasz port jest gotowy do or-
ganizacji każdej imprezy – nie tylko 

żeglarskiej. Przystań jest naszą rado-
ścią i dumą, dlatego z wielką przy-
jemnością podejmujemy się orga-
nizacji każdej imprezy, która przy 
okazji może dodatkowo wypromo-
wać nasz obiekt – mówi wójt gminy 
Cedry Wielkie Janusz Goliński.
Trudno w okolicy znaleźć drugi tak 
urokliwy port. Nic zatem dziwnego, 

że uczestniczy Metropolitalnej Ka-
dry Kultury okrzyknęli Błotnik 
powiatowym Saint-Tropez. Fak-
tycznie – port żeglarski już jest, a do 
pełni szczęścia brakuje tylko złote-
go piasku i lazurowej wody, ale kto 
wie…

(GR)

W PUCKU O PUCHAR MARSZAŁKA 

Z WIZYTĄ STUDYJNĄ W POWIECIE GDAŃSKIM

żuławy potęgą w żeglarskich regatach

odwiedziły nas metropolitalne kadry kultury 
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o kampanii profrekwencyjnej, nadchodzących wyborach, ale też o podsumowaniu kończącej się kadencji parlamentarnej roz-
mawiamy z mieczysławem strukiem, marszałkiem województwa pomorskiego.

to od naszych głosów zależy przyszłość Pomorza i Polski

Urząd Marszałkowski 
angażuje się w kampanię 
profrekwencyjną „Nie śpij, 
bo cię przegłosują”, która 
nawiązuje do hasła i wybo-
rów w 1989 roku. Skąd taka 
inicjatywa?
To hasło już raz obudziło Po-
laków – właśnie w 1989 roku 
i  sprawiło, że represyjny sys-
tem rządów został w  demo-
kratyczny sposób zmienio-
ny. Nadchodzące wybory są 
moim zdaniem równie ważne, 
jak wtedy, gdy po raz pierwszy 
wspólnie decydowaliśmy, czy 
będziemy żyć w  wolnej Pol-
sce. Przed nami decyzje, które 
wpłyną na los Polski w przy-
szłości i  dlatego wszyscy po-
winniśmy zagłosować. Bo to 
nasze prawo, którego nie mo-
żemy pozwolić sobie odebrać. 
Trzeba z  niego skorzystać, 
jeśli chcemy sami urządzać 
swój dom zgodnie z własnymi 
potrzebami oraz marzeniami. 
Nie prześpijmy tego momen-
tu. Zagłosujmy z myślą o na-
szych dzieciach i wnukach.

Rzeczywiście wybory będą 
aż tak ważne?
Na wschodzie trwa krwawa 
wojna, następuje rekonfigu-
racja na scenie międzynaro-
dowej i  w  gospodarce świa-
towej, a rząd polski jest skłó-
cony z  wszystkimi sąsiadami 
i  zmierza do izolacji Polski 
w Europie. To igranie bezpie-
czeństwem państwa. Wynik 
tych wyborów z  pewnością 
będzie miał długofalowe kon-
sekwencje, wykraczające poza 
okres czteroletniej kadencji. 
Możemy opowiedzieć się za 

Polską praworządną, szanują-
cą prawa kobiet, respektującą 
wolności i  prawa obywateli, 
będącą poważnym i  liczącym 
się podmiotem współkształ-
tującym politykę Unii Euro-
pejskiej i  NATO. Sprawne 
państwo opiera się na silnych 
samorządach terytorialnych 
i  dialogu z  partnerami spo-
łecznymi, a  nie na ich zwal-
czaniu. To wyzwolona w  ’89 
roku energia Polaków przy-
czyniła się do demokratycz-
nych zmian w  kraju i  poten-
cjał ten możemy także uru-
chomić teraz. Marzy mi się 
Polska, w  której władza nie 
będzie szczuła na odmiennie 
myślące grupy ludzi, anga-
żowała aparat państwowy do 
ścigania krytykujących ją ko-
biet czy artystów, albo próbo-
wała wykluczyć ze wspólnoty 
narodowej inaczej myślących 
obywateli.

A jak pan, jako gospodarz 
regionu, ocenia dobiegającą 
końca kadencję parlamen-
tarną?
Mam niestety poczucie za-
wodu i  zmarnowanych przez 
rząd szans. Chociażby pro-
blemy energetyczne kraju się 
nasilają. Nie rozwiązano żad-
nego z  nich, a  łudzono ludzi 
tylko zapowiedziami spekta-
kularnych inwestycji. Gru-
be miliardy utopiono w  takie 
przedsięwzięcia jak budowa 
elektrowni w Ostrołęce, która 
zakończyła się klapą, ale spo-
ro politycznie umocowanych 
osób zdążyło na tym zarobić, 
a  za olbrzymie marnotraw-
stwo środków publicznych 

nie spotkały ich żadne kon-
sekwencje. Na Pomorzu sym-
bolem mijającej kadencji jest 
chyba rozparcelowanie i  zwi-
nięcie koncernu LOTOS. Ta 
budowana mozolnie przez 

dziesięciolecia marka łatwo 
została sprzedana. Trudno 
znaleźć jakiekolwiek korzyści 
z  tego, że rząd doprowadził 
do sprzedaży majątku Loto-
su, w  tym aktywów Rafinerii 
Gdańskiej na rzecz arabskich 

potentatów, i  to po jakiej ce-
nie. W  dodatku stało się to 
w  momencie, gdy na Wscho-
dzie Rosja rozpętała pełno-
skalową wojnę i  sięgnęła po 
szantaż energetyczny wobec 

krajów UE. W  czyim intere-
sie było pogrzebanie Lotosu 
i  sprzedaż stacji węgierskie-
mu MOL-owi? Negatywne 
reperkusje takich działań od-
czuwamy dziś na rynku pa-
liw jako klienci i konsumenci, 

a  na gospodarce i  budżecie 
województw odbijać się to bę-
dzie latami. 

Bardzo często widzimy 
posłów czy ministrów Zjed-
noczonej Prawicy, którzy 
wręczają samorządowcom 
czeki na różne inwestycje. 
Jaki ma to sens?
Te czeki – choć świetnie wy-
glądają na zdjęciach w okresie 
kampanii – to nie jest w mojej 
ocenie realna pomoc. To na 
ogół element większej ma-
chinacji. Samorządy, które je 
otrzymują, wcześniej zostały 
w  wyniku reform podatko-
wych, w tym Polskiego Ładu, 
oskubane ze znacznej części 
swoich własnych dochodów. 
Teraz część tych środków 
z  łaski wraca do samorządów 
w  formie groteskowych cze-
ków, ale finansowy rachunek 
zysków i  strat dla wspólnot 
lokalnych całej tej operacji 
jest niekorzystny. Korzyści, 
głównie propagandowe, po-
słowie czerpią z  tego dziś, 
ale w  przyszłości wszyscy 
podatnicy za to będą musieli 
zapłacić. Zarówno nonsza-
lanckie wydawanie przez rząd 
publicznych pieniędzy pod 
płaszczykiem walki z  CO-
VID-19, jak i kampania wrę-
czania kartonowych czeków 
wywołały skokowy wzrost 
zadłużenia państwa. Te długi 
będą musieli spłacać wszyscy 
Polacy.

Skoro tak, to co pana 
zdaniem należałoby na Po-
morzu zmienić lub poprawić 
najpilniej – na przykład 
w nowej kadencji?
W  tym roku samorząd wo-
jewództwa zakończył elek-
tryfikację swojej linii kolejo-
wej, jaką jest Pomorska Kolej 
Metropolitarna. Równolegle 
elektryfikacji miała ulec rzą-
dowa linia 201 z Kościerzyny 
przez Rębiechowo do Gdyni. 
Nie tylko pozwoliłoby to po-
prawić ofertę przewozów do 
Kościerzyny, Żukowa i  Kar-
tuz, ale szerzej otworzyłoby 
port w  Gdyni na transport 
kolejowy. Niestety przez za-
niedbania rządowej spółki 

PKP PLK mamy kuriozal-
ną sytuację, w której trakcja 
elektryczna naszej PKM-ki, 
zamiast łączyć się z  linią 
201, kończy się… w polu za 
Rębiechowem. To samo do-
tyczy linii 202 do Słupska czy 
linii, na rewitalizację których 
rządowa spółka otrzymała od 
pomorskiego samorządu kil-
kanaście milionów: do Byto-
wa, Sierakowic, czy północ-
nych dzielnic Gdyni. Dzisiaj 
rząd w swoim programie kole-
jowym wrzucił te linie na listę 
rezerwową. Mam nadzieję na 
zmianę w tym obszarze – tak, 
żebyśmy większej liczbie Po-
morzan zapewnili możliwość 
korzystania z  kolei jako do-
godnego środka dojazdu do 
pracy, szkoły czy na zakupy. 

Może nie ma na nie środ-
ków?
Te pieniądze są w  Krajowym 
Planie Odbudowy. I  czekają 
na zainwestowanie w  infra-
strukturę, energetykę, w  wy-
mianę źródeł ciepła, tabor 
dla transportu publicznego, 
czy w modernizację przedsię-
biorstw. Jest to 150 miliardów 
w  dotacjach i  pożyczkach, 
które wzmocniłyby polską 
gospodarkę i  PKB. Wystar-
czy w  końcu porozumieć się 
w  sprawie praworządności 
z Unią Europejską i być przy-
zwoitym. Środki te dotych-
czas właściwie blokuje upór 
kilku osób z  rządu. Każdy 
dzień opóźnienia w  urucho-
mieniu tego programu to kon-
kretne straty dla naszego re-
gionu i kraju. 

Czy nadchodzące wybory 
mogą poprawić tę sytuację?
To zależy od każdego z  nas, 
jeśli pójdziemy na wybory. 
Gorąco zachęcam do tego. 
W  demokratyczny i  pokojo-
wy sposób Polki i  Polacy 15 
października mają możliwość 
zdecydowania o  przyszłości 
Rzeczpospolitej. Polska jest 
dobrem wspólnym wszystkich 
obywateli. Jesteśmy na zakrę-
cie historii. Wybierzmy kie-
runek dobry dla Polski i  na-
szego regionu.

 


